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طرح ترافيك جديد شهرداري كه كارشناسان آن 
را طرحي براي درآمدزايي ناعادلانه يا طرح تشديد 
ترافيك مي دانند، هنوز نيامده و اجرا نشده سيل 
انتقادات را روانه شهرداري و سازمان حمل و نقل 
و ترافيك كرده اسلت. به رغم تلاش فزاينده و 
قابل تأمل پورسليدآقايي، معلاون  حمل و نقل و 
ترافيك شهرداري، براي قالب كردن طرح جديد 
ترافيك، پليس، وزارت كشور و حتي فرمانداري 
در واكنش به اين طلرح گفته اند كله نبايد آن را 
اجرايي كرد. اعضاي شوراي شهر تهران هم طي 
اظهارنظرهايي جداگانه بله مخالفت جدي با اين 
طرح روي آورده اند. ادعاي پيشلنهاددهندگان 
طرح اين است كه اجراي آن باعث كاهش آلودگي 
و ترافيلك و همچنين موجب حلذف رانت طرح 
ترافيلك براي علده اي خلاص خواهد شلد، اما 
نگاهي گلذرا به جزئيلات طرح جديلد ترافيك 
به خوبي مؤيلد اين اسلت كه معاونلت ترافيك 
با اجراي طلرح به دنبلال درآمدزايلي ناعادلانه 
به قيملت افزايش ترافيلك و آلودگي در شلهر 
آلوده تهران است. پليس و كارشناسان به همين 
دلايل با اجراي طلرح ترافيك جديلد مخالفت 
جدي كرده اند و از آن به نوعي خيابان فروشلي و 
اقدامي به نفع متمولان و عليه ضعفا ياد مي كنند. 
در شرايطي كه هسته مركزي شهر تهران در چنته 
موتورس��واران و ماش��ين هاي پلاك قرمز دولتي و 
غالباً تك سرنشين است، معاونت حمل و نقل تهران 
چند وقتي است كه دم از اجراي طرح ترافيك جديد 
با ش��رايطي خاص مي زنند. طرحي كه نه تنها همه 
ابعاد آن بيان نشده، بلكه همين بخش هايي هم كه از 
سوي مجريان گفته شده است، نشان دهنده خامي و 
غيركارشناسانه بودن آن است. تنها چيزي كه تا كنون 
و به طور يقيني از طرح جديد شهرداري برمي آيد، اين 
است كه مسئولان ش��هري در پي آنند كه از طريق 
خيابان فروشي به درآمدي سرش��ار دست يابند و بر 

ترافيك و آلودگي تهران بيفزايند. 
  قوانين معطل مانده، اصرار نابجا

در شرايطي كه هر روزه موتورسواران بدون هيچگونه 
محدوديتي به هس��ته مركزي ش��هر تهران هجوم 
مي آورند، خودروهاي خ��اص و دولتي آزادانه و غالباً 
تك سرنش��ين در مرك��ز ته��ران دور دور مي كنند، 
كاميون هاي دودزا بي اعتنا به قانون نصب كاتاليزور 
دوده در ش��ب آلودگي تهران را دو چندان مي كنند 
و واحده��اي صنعت��ي و مخرب محيط زيس��ت در 
وسط شهر تهران عامل مهم آلودگي تهران هستند، 
شهرداري تهران اصرار نابجا به اجراي طرحي دارد كه 
از طريق آن بتواند جيب خودش را با دست اندازي به 
جيب شهروندان پر كند، هرچند بر آلودگي و ترافيك 

كلانشهر تهران بيفزايد. 
واضح است كه اگر مجموعه مديريت شهري دغدغه 
ترافيك و آلودگي دارد، بايد فكري به حال موارد گفته 
ش��ده كند و قوانين معطل مانده در زمينه مبارزه با 
آلودگي و ترافيك را اجرا كند، نه اينكه غيركارشناسانه 
دم از اجراي طرحي بزن��د كه نتيجه آن هجوم بيش 
از پيش موتورسواران به مركز شهر و استفاده بيشتر 
افراد برخ��وردار از مركز تهران به ص��ورت ناعادلانه 
باشد و در كنار آن كمتر برخوردارها و اشخاصي كه 
س��اكن محدوده طرح ترافيك هس��تند، براي رتق 
و فتق امورش��ان و براي امرار معاش و زندگي دچار 
مشكلات جدي ش��وند؛ علاوه بر همه اينها ترافيك 
و آلودگي تهران بيشتر شود و دود آن به چشم همه 
پايتخت نش��ينان برود. اگر هم قرار است شهرداري 
تهران به دليل كمبود منابع مالي درآمدزايي كند، بازي 
با جان شهروندان و آلوده تر كردن مركز شهر با اجراي 

طرح ناپخته ترافيك، راه آن نيست. 
  طرح جديد دقيقاً چيست ؟

هرچن��د تا كن��ون به طور دقي��ق از جزئي��ات طرح 
جديد ترافيك س��خني ب��ه ميان نيامده اس��ت، اما 
مطابق آنچه جسته و گريخته در رس��انه ها و از قول 

پيشنهاددهندگان طرح ذكر ش��ده، در طرح جديد 
قرار است سهميه ها برداشته شده و همه بتوانند وارد 
محدوده طرح ترافيك شوند.  اين موضوع كه در ابتدا 
خوب به نظر مي رسد، با قيودي كه گفته شده قرار است 
اعمال شود، نتايج ناخوشايندي در پي دارد. باز هم بنا بر 
اظهارات مسئولان شهري، ايام هفته به جز پنجشنبه و 
جمعه به سه بازه زماني تقسيم مي شود؛ قبل از ساعت 
10، بعد از ساعت 10 و تا ساعت 16 ، از ساعت 16 تا 
پايان ساعت طرح. اگر متقاضي ورود به طرح بخواهد 
قبل از ساعت 10 صبح وارد طرح شده و تا اتمام زمان 
طرح در محدوده باقي بماند بايد بيشترين حق ورود به 
طرح را بپردازد و اگر متقاضي بخواهد بعد از ساعت 10 
و پيش از ساعت 14 يا 16 از طرح خارج شود، كمترين 

مبلغ را خواهد پرداخت. 
همچنين مبالغي كه براي اين سه بازه زماني در نظر 
داشته شده، مختلف و ظاهراً از 13هزار تومان روزانه 
شروع مي شود و تا 36هزار تومان بسته به ساعت حضور 

در طرح به صورت روزانه قابل افزايش است. 
با اج��راي طرح پيش��نهادي معاون��ت حمل و نقل 
و ترافيك، همگان خواهند توانس��ت ب��ا پرداخت 
مبلغ هاي در نظر داشته شده، به محدوده طرح وارد 
شوند و سهميه اي در كار نخواهد بود. دقيقاً همين 
موضوع باع��ث افزايش غيرقابل كنت��رل ترافيك و 
آلودگي در تهران خواهد ش��د؛ چرا كه واضح است، 
مس��افربرهاي ش��خصي حاضرند با پرداخت مبلغ 
به مح��دوده طرح وارد ش��ده و ضم��ن مزاحمت و 
كسادي كار تاكسي داران به مسافركشي بپردازند. 
همچنين افراد متمول با طوع و رغبت مبلغ در نظر 
داشته شده را بدون هيچگونه محدوديتي خواهند 
پرداخت و وارد هسته مركزي ش��هر خواهند شد. 
به همه اينها بايد هجوم موتورس��واران را هم اضافه 
كرد كه در ش��رايط فعلي هم خيابان هاي تهران را 
قبضه كرده اند و با اجراي طرح جديد ديگر كس��ي 

جلودارشان نخواهد بود. 

  پليس: طرح شهرداري قطعاً اجرا نمي شود
پليس به عنوان مسئول اصلي عبور و مرور خودروها 
در شهر و به همين دلايل گفته شده با در نظر داشتن 
عواقب غيرقابل كنترل طرح نسنجيده شهرداري، به 
مخالفت جدي با اجراي طرح ترافيك جديد پرداخته 
و گفته آن را اجرا نخواهد كرد. پيشتر هم پليس گفته 
بود كه با طرحي كه موجب افزايش سختي شهروندان 
ش��ود، به طور جدي مخالف است.  معاون اجتماعي 
پليس راهور ناجا در همين رابطه روز گذشته گفت: 
همانطور كه رئيس پليس راهنمايي و رانندگي تهران 
گفته اس��ت، س��ال آينده طرح ترافيك جديد اجرا 
نمي شود.   سرهنگ عين الله جهاني، معاون اجتماعي 
پليس راهنمايي و رانندگي ناجا گفت: قطعاً با طرح 
ترافيك جديد مسئولان حتي نمي توانند پاسخگوي 
نياز ساكنان همان منطقه هم باشند.  وي ادامه داد: با 
توجه به تعداد خودروهاي ورودي و آلودگي ايجاد شده 
به هيچ وجه طرح مثبتي نبوده و موجبات نارضايتي و 
همچنين افزايش آلودگ��ي و در نهايت عدم كنترل 
ترافيك را به همراه خواهد داشت.  سرهنگ جهاني 
گفت: اين طرح ترافيك جديد قطعاً فلسفه وجودي 
ايجاد محدوده طرح ترافيك را زير سؤال خواهد برد.  
معاون اجتماعي پليس راه��ور گفت: پليس معتقد 
است بايد كار كارشناسي دقيقي روي اين طرح صورت 
گرفت و همانطور كه رئيس پليس راهنمايي و رانندگي 
تهران سردار مهماندار هم گفتند براي سال آينده هم 

اين طرح اجرايي نخواهد شد. 
  شوراي شهر: به طرح جديد رأي نمي دهيم

طرح جديد ترافيك كه هنوز نتوانس��ته مجوزهاي 
قانوني را كس��ب كند و نهادهاي بالادس��تي چون 
ش��وراي عالي ترافيك هم با آن مخالف��ت كرده اند، 
حتي اعضاي شوراي شهر تهران را هم مجاب نكرده 
است.  رئيس كميسيون حمل و نقل ترافيك شوراي 
شهر گفت: شهرداري بدون اينكه مصوبه طرح جديد 
ترافيك را ارائه كند، طرح نرخ گذاري را به شورا ارائه 
كرد و بنده به طرحي كه مصوبه ندارد، رأي نمي دهم.  
محمد عليخاني گفت: ما هنوز طرح جديد ترافيك را 
نديده ايم، فعلاً شهرداري طرح نرخ را داده است، وقتي 
ما طرح را نديده ايم چطور نرخ را تصويب كنيم.  رئيس 
كميسيون حمل و نقل ترافيك ش��وراي شهر با بيان 
اينكه اگر شورا مصوبه را بدهد نرخ ها نيز تصويب شود، 
شايد اين طرح در سال آينده اجرا شود، ولي در حال 
حاضر شهرداري مصوبه طرح جديد ترافيك را به شورا 
ارائه نكرده است.  بر كسي پوشيده نيست كه شهرداري 
تهران دست خالي اش را به سوي شهروندان دراز كرده 
و طرح جديد ترافي��ك يكي از موارد دس��ت اندازي 
به جيب ش��هروندان اس��ت. خيابان فروش��ي به نام 
طرح ترافيك در كنار مواردي چون پيگيری نكردن 
طلب شهرداري از دولت و اخذ پول براي جابه جايي 
نمازگزاران جمعه كه از اول انقلاب تا كنون رايگان بوده 
است، گذاشته شود، معلوم و واضح مي شود كه مديريت 
جديد شهري بيشتر از آنكه توان كار انقلابي و جهادي 
داشته باشد، در گير و دار مباحث مالي و جناحي است. 
همانطور كه محمد جواد حق شناس، عضو شوراي شهر 
تهران هم پيش از اين گفته بود، نبايد از مديريت جديد 

شهري انتظار افتتاح پروژه و كار داشت. 
به هر حال ط��رح جديد ترافيك دارای اش��كالات و 
ابهامات بسياری اس��ت كه بدون اصلاح آنها قابليت 
اجرايی ندارد و انتظار می رود شورای شهر و ديگر مراكز 

بالادستی با دقت آن را مورد بررسی قرار دهند. 
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»خبر خوب« ضمن واقع نمايي از صحنه اخبار، مخاطب را به حركت وامي دارد
برپايی همايش برای درّ نايابي به نام »خبر خوب«

خيابان فروشي به اغنيا با تشديد ترافيك و آلودگي هوا
پليس: طرح ترافيك جديد شهرداري سال آينده قطعاً اجرا نمي شود

پويلش خبر خلوب بلا هلدف گفتمان سلازي 
و ترويلج اخبلار اميدواركننده بله تازگي آغاز 
به كار كلرده و بعلد از برگلزاري يلك همايش 
به صلورت عملياتي بله مرحله اجرا مي رسلد. 
خبرگزاري فارس بيشلترين حمايلت از پويش 
خبر خوب را انجلام داد و در راسلتاي تقويت از 
اين پويلش، سلسلله گفت وگوهايي بلا برخي 
سلردبيران رسلانه ها، مسلئولان و اسلاتيد 
دانشلگاهي انجام داد. ايلن گفت وگوهلا ابعاد 
اين فعاليت فرهنگي را روشلن تر كرده اسلت. 
اولي��ن زمزمه ه��اي اي��ن پوي��ش 10 دي م��اه در 
گفت وگوي خبرگ��زاري فارس با س��ردبير پايگاه 
سدنانيوز شروع شد. مرتضي خلفي زاده با اشاره به 
لزوم حركت رسانه ها به سمت خبر خوب و ضريب 
دادن به موضوعات وابس��ته ب��ه آن گفت: »جامعه 
فعلي ما شديداً به خبر خوب براي اميدآفريني نياز 
دارد، به خصوص بعد از اغتشاشاتي كه سوار بر موج 
اعتراضات به حق مطالبات مردم ش��د كه البته اين 
اغتشاشات موج منفي و نگراني از فضاي اقتصادي، 
اجتماعي و امنيت رواني خانواده ه��ا را به بار آورد، 
لذا رس��انه و فضاي جامعه نيازمند خبر خوب بوده؛ 
چراكه مي تواند نگرش مثبت و اميدآفرين در جامعه 

ايجاد كند. «
  توجه به دغدغه رهبرمعظم انقاب

اس��ماعيل قديم��ی، اس��تاد ارتباطات دانش��گاه 
علامه طباطبايي هم در اين باره ش��رحي تخصصي 
داد و گفت: »بايد بدون تقس��يم بندي اخبار سعي 
كنيم واقعيت ها را صحيح و با سرعت منتقل كنيم، 
اما تفس��ير، تجزيه، تحليل و تشريح كرده و نظرات 
كارشناس��ان درب��اره آن را براي رفع آس��يب هاي 
اجتماعي بايد مدنظر قرار داد. ب��ا اين كار تأثيرات 
انعكاس واقعيت هاي برخ��ي اخبار كاهش و زمينه 

رفع آن در آينده را مرتفع كرده و عوامل زمينه ساز آن 
را به مردم معرفي كنيم.«

قديمي تصريح ك��رد: »وقتي اخبار منف��ي و بد در 
جامعه منتشر ش��ده و س��پس تحليل ها و نظرات 
كارشناسي براي مرتفع  شدن دلايل آن بيان شود به 
مرور زمان شاهد از بين رفتن حجم خبرهاي منفي، 

بد و نااميدكننده در آينده خواهيم بود.«
 مقداد ذكي زاده،  مديرمسئول شبكه اطلاع رسانی 
هم دراين باره گفت: » وقتي رسانه ها يك موضوع و 
خبر را به مخاطب القاء مي كنند، آن خبر در مخاطب 
بازخورد خاصي دارد ك��ه در درازمدت ظهور و بروز 

پيدا خواهد كرد.«
وی افزود: » رهب��ر معظم انقلاب باره��ا فرموده اند 
كه آينده از آن ماس��ت و خيلي از اتفاقات خوب در 
آينده رقم خواهد خورد، لذا رسانه ها بايد در مسير 
اميدبخشي به جامعه گام برداشته و جامعه بانشاطي 

را فراهم كنند تا پديده هاي زشت كمتر به چشم آمده 
و شهروندان به مس��ائل اميدبخش توجه بيشتري 

داشته باشند.«
  خبر خوب؛ خبر مسئولانه

محسن مهديان، دبيرهمايش »خبرخوب« هم در 
توضيح بيشتر اين دغدغه رسانه اي گفت: »رهبري 
انقلاب س��ال ها پيش با خطاب قرار دادن رسانه ها، 
يكي از شاخص هاي اصلي انقلابي گري را اميد آفريني 
دانستند و امروز فرصت خوبيست كه رسانه ها براي 
يكبار هم كه ش��ده نس��بت خود را با اين شاخص 
كليدي مورد ارزيابي قرار دهند.« مهديان با تأكيد بر 
اينكه خبر خوب تلاش براي فهم درست و واقع بينانه 
مسائل و جامع ديدن اخبار است، افزود: »در همايش 
خبر خوب قرار است به خود و مخاطب تذكر دهيم كه 
جامعه امروز ما الزاماً آنچه رسانه ها تصوير مي كنند، 
نيست و متأسفانه زيبايي هاي جامعه به درستي به 

مردم منتقل نمي شود و صفحه حوادث روزنامه به 
همه محتواي رسانه اي ما تسري پيدا كرده است.«

وي با بيان اينكه خبر خوب صرفاً خبرهاي فانتزي 
يا نوستالژي هاي ذهني و خيالي يا اخبار تبليغاتي 
روابط عمومي ها نيست، خاطرنشان كرد: »خبر خوب 
همه خبرهاي ما را در برمي گيرد و به تعبير درست تر 
خبر خوب، خبر مسئولانه اي است كه مخاطب را به 
حركت وادار مي كند، نه اينكه او را به يأس و نااميدي 
و رخوت بكشد.« مهديان در توضيح بيشتر اين تعبير 
گفت: »نگاه اصلي ما به خبر خوب، خبريس��ت كه 
ضمن توجه به حقيقت صحنه، تلاش مي كند وجه 
اميد آفرين و تحرك زاي مس��ائل را مورد توجه قرار 
دهد. با اين توضيح خبر خوب، خبر است كه حتي 
انتقادها و خاصه بيان آسيب ها را نيز تحت الشعاع قرار 

مي دهد و در برمي گيرد.«
  تاشي براي اميد آفريني

همايش خبر خوب امروز ۲6 دي ماه از س��اعت 14 
الي 1۷در تالار س��وره حوزه هنري واقع در خيابان 
سميه تهران برگزار مي شود. در اين همايش كه با 
همراهي و مشاركت نهادهاي اجتماعي، قضايي و 
رسانه اي برگزار مي شود؛ به نقش مسئولانه رسانه ها 
در انعكاس اخبار پرداخته خواهد شد.   همزمان با 
برگزاري اين همايش دبيرخانه علمي و پژوهش��ي 
بررس��ي موضوع خبر خوب تش��كيل و جشنواره 
مطبوعاتي آن با هدف تقدير از رسانه ها و خبرنگاران 
متعه��د در اين ح��وزه به ص��ورت س��الانه برگزار 
مي شود.  اهميت توجه به موضوع خبر خوب، فارغ 
از ضرورت انعكاس جامع و واقع بينانه اخبار، تلاش 
براي رش��د مثبت نگ��ري و اميد آفريني در جامعه 
خواهد بود.  گفتنی اس��ت تاكنون خبرگزاری ها و 
رسانه های بسياری از جمله روزنامه جوان به پويش 

»خبرخوب« پيوستند. 

در اين ستون پيام ها،  متن ها، عكس نوشت ها و خبرهاي كوتاه 
منتشر شلده در فضاي مجازي را منتشلر خواهيم كرد؛ بدون 
هيچ گونه توضيح و تفسير. بازنشر اين موارد هم به منزله تأييد 

يا رد محتواي هيچ كدام از آنها نيست. 

ادامه واكنش هاي مجازي به حادثه دردناك سانچي:
هاني هاشمي: دريا خانه ات بود؛ دلت دريايي؛ نامت دريادل؛ دريا تو 
را با خود برد و من با آتش��ي كه به جانم افتاده شعله شعله مي سوزم و 

خاكستر مي شوم.
 كهف الحصين: سهم تو شد س��وختن با نفت، س��هم آقازاده ها هم، 

ساختن با نفت.
كانال خبرگلزاري فارس: ش��ركت بيمه بين المللي الاين��ز: دريايي كه 
نفتكش سانچي در آن دچار حادثه شد، محل وقوع 40درصد حوادث دريايي 

دنياست/ بيشترين حوادث كشتيراني جهان در اين منطقه رخ داده.

افشاگر عربستاني »مجتهد«: وليد بن طلال، ميلياردر معروف اين 
كشور و بقيه بازداشت ش��دگان كه در هتل »ريتز كارلتون« بودند، به 

زندان »الحائر« منتقل شده اند.

ابراهيم مشيريان

  معاون س��ابق قاليباف گفت: نجف��ي اعلام كرده دول��ت مكلف به 
پرداخت بخشي از بدهي هاي خود به شهرداري نيست؛ چرا تناقض در 

گفتار نجفي است؟
   مديركل دفتر نظارت كميته امداد گفت: از 500 هزار ش��غلي كه 
در سال گذشته دولت ايجاد كرده، 180 هزار شغل توسط كميته امداد 

ايجاد شده است. 
   فرمانده نيروي انتظامي گفت: پليس توانست ضمن جدا كردن مردم 
از اغتشاشگران، وظيفه خود را به خوبي انجام داده و بهانه اي به دست 

رسانه هاي خارجي ندهد. 

ركورد بي آبي در نيم قرن اخير زده شد

در س��ال جاري كمترين ميزان بارندگي طي نيم قرن گذشته در ايران 
ثبت شده  است. بنا به اعلام سازمان جنگل ها و مراتع نيز از 600 دشت 

كشور، 355 دشت بي آب است. 
معاون ام��ور آب و فاض��لاب وزارت نيرو روزگذش��ته در مورد كاهش 
بارش ها در سال جاري هش��دار داد. به گفته رحيم ميداني ورود آب به 
سدهاي اصلي در ايران در س��ال جاري 30 درصد كمتر از مدت زمان 

مشابه در سال گذشته بوده  است. 
از اظهارات اين مقام، چنين بر مي آيد كه ميزان بارندگي س��ال جاري 

به مراتب كمتر از پيش بيني هاي اوليه سازمان هواشناسي  است. 
علاوه بر اينكه در برخي پهنه هاي آب ريز مانند خليج فارس، بارش ها 6۷ 
درصد افت داشته و در برخي استان ها كه انتظار بارش خوبي مي رفت، 
نيز بارش ها بين 40 تا ۷5 درصد كاهش داشته  است. آنطور كه معاون 
وزير نيرو در سخنان خود مطرح كرده وضعيت بارش تنها در استان هاي 

اردبيل و گلستان نرمال بوده  است.
همزمان با اين س��خنان، يك مقام ارشد س��ازمان جنگل ها، مراتع و 
آبخيزداري اي��ران نيز در م��ورد »تخريب مناب��ع حفظ كننده آب« و 

»افزايش مشكلات بي آبي« هشدار داده است. 
نگهدار اسكندري شيري، ۲4 دي ماه در يك جلسه معارفه گفته است: 
ميزان افت آب هاي زيرزميني در كشور به علت برداشت هاي بي رويه 
حدود 6ميليارد متر مكعب در سال بوده است. به گفته اين مسئول، اين 
روند موجب نگراني بسياري از كارشناسان حوزه آب و خاك شده است.  
اين اظهارات تنها چند روز پس از آن بيان مي شود كه فرماندار تهران 
در مورد كمبود آب آشاميدني در پايتخت هشدار داد. عيسي فرهادي، 
پنج شنبه گذشته، سخناني مشابه اظهارات مقام وزارت نيرو را مطرح 
كرده و گفته بود طي پنج دهه گذشته، كمترين ميزان آب در تهران ثبت 
شده  است.  كارشناسان، تحليلگران و نيز شماري از مقام هاي دولتي، 
در سال هاي گذش��ته در مورد بحران ناشي از خشكسالي و كمبود آب 
هشدار داده اند. همزمان گزارش هايي در مورد تأمين بودجه لازم براي 

مقابله با اين بحران نيز منتشر شده  است. 
 براي نمونه خبرگزاري تابناك در ۹ دي ماه با اش��اره به »برداش��ت 5 
ميليارد دلاري« دولت از صندوق ذخيري ارزي در سال 8۷ براي مقابله 
با پيامدهاي خشكسالي مي گويد، دولت فعلي براي »تأمين مبالغ بسيار 

كمتر هم دچار مشكل است.«
افزون بر اين ميزان بارش نيز در دوره 63 س��اله اخير تهران هم به طور 
ميانگين ۲0 درصد كاهش يافته است. همچنين طي چهار دهه اخير 
4۷ خشكسالي در تهران رخ داده است. اين تغييرات اقليمي علاوه بر 
اينكه بر ميزان مرگ ومير و پارامترهاي اقتصادي اثرگذار است، به صورت 

غيرمستقيم بر آرامش رواني مردم نيز اثر سوء  خواهد داشت. 

افزايش ۳ برابري عيدي مددجويان 
زلزله زده كرمانشاه

رئيس كميته امداد امام خمينی)ره(  با حضور در روستاي زلزله زده 
كوئيك عزيز از توابع شهرسلتان سلرپل ذهاب، ضملن ديدار با 
خانوارهاي مددجو گزارشي از خدمات اين نهاد به زلزله زدگان اعام 
كرد و گفت: عيدي امسال مددجويان تحت پوشش سه برابر مي شود. 
سيد پرويز فتاح با يادآوري اينكه كمك معيشت آبان خانوارهاي مددجوي 
زلزله زده كرمانشاه سه برابر و در آذر ماه نيز دو برابر پرداخت شد، اعلام 
كرد: عيدي خانوارهاي تحت حمايت كميته امداد در شهرستان زلزله زده 
كرمانشاه در آستانه سال ۹۷ س��ه برابر پرداخت مي شود.  وي با تأكيد 
بر اينكه كميته امداد فقط مس��ئوليت حماي��ت از خانواده هاي مددجو 
زلزله زده را برعهده دارد، اظهار كرد: هم اكنون با واگذاري كانكس به تمام 
خانوارهاي مددجو، مرحله اسكان موقت به پايان رسيده است.  فتاح با 
اعلام اينكه عمليات پي ريزي واحدهاي مسكوني مددجويان زلزله زده از 
هفته هاي گذشته آغاز شده است، گفت: واحدهاي مسكوني خانوارهاي 
تحت حمايت براساس نقشه هاي بنياد مسكن در متراژ هاي 60، 65 و 85 

متري ساخته و تحويل داده مي شود. 

 وام 15 ميليوني ازدواج
 به چه كساني تعلق مي گيرد؟

افزايش 5 ميليون توماني وام ازدواج در س��ال آينده خبر خوشی برای 
جوانان و خانواده ها بوده اس��ت. حالا حتي زمزمه هايي درباره افزايش 
اين وام تا ۲0 ميليون تومان هم از بهارستان به گوش مي رسد. هر چند 
ديگر بعيد به نظر مي رسد با چنين افزايشي مواجه باشيم، اما با افزايش 
50درصدي وام ازدواج از 10 ميليون به 15 ميليون تومان يك س��ؤال 
جدي در ميان زوج هاي دم بخت مطرح است؛  اينكه آيا وام 15ميليوني 

ازدواج شامل حال آنها هم مي شود يا خير؟ 
محمد مه��دي تندگويان، مع��اون س��اماندهي امور جوان��ان وزارت 
ورزش و جوانان در پاسخ به اين س��ؤال مي گويد: پرداخت وام ازدواج 
15 ميليون توماني در بودجه س��ال ۹۷ پيش بيني شده و به زوج هايي 
كه س��ال آينده درخواس��ت وام ازدواج بدهند، پرداخت خواهد شد. 
همچنين درصورتي كه افرادي در صف انتظار دريافت وام باشند و زمان 
دريافت وامشان با پرداخت رقم 15 ميليوني وام همراه باشد، بر اساس 

دستور العمل بانك مركزي، برايشان تصميم گيري مي شود. 
اما مهرداد لاهوتي، عضو كميس��يون تلفيق بودجه س��ال ۹۷ مجلس 
شوراي اس��لامي با اش��اره به مصوبه اخير اين  كميسيون در خصوص 
افزايش وام ازدواج در سال آينده معتقد اس��ت: وام ازدواج 15 ميليون 
توماني شامل تمام كساني مي شود كه وام ازدواج دريافت نكرده اند. به 
گفته وي، هيچ دليلي وجود ندارد كه كميسيون تلفيق به شروط ارائه 
وام ازدواج ورود كند. در كميس��يون تلفيق بودجه براي پرداخت وام 
ازدواج شرط و شروطي گذاشته نشد، تنها سقف آن از 10 ميليون تومان 

به 15 ميليون تومان افزايش پيدا كرد. 
عضو كميسيون برنامه، بودجه و محاسبات مجلس تصريح مي كند: به 
عبارتي افرادي كه شش ماه پيش در خواست وام ازدواج داده اند و هنوز 
اين وام را دريافت نكرده اند، وام 15 ميليون توماني ازدواج شامل حال 

آنها مي شود. 
بي ترديد افزايش 5 ميليوني وام ازدواج و رسيدن آن به 15ميليون تومان 
براي هر يك از زوج اقدام خوبي است كه اگر به ثمر برسد، مي تواند يكي 
از مصاديق حمايت از خانواده و حتي گامي مثبت در اجراي سياست هاي 
جمعيتي باش��د، هر چند از نظر خانواده ها وام ازدواج بايد بيش از اين 

رقم ها افزايش يابد،  زوج هاي جوان چشم انتظارند. 

 ممنوعيت تصويب عوارض
 توسط شوراهاي اسلامي شهر و روستا

با هماهنگي و پيگيري ديوان عدالت اداري مبني بر پيشگيري از 
تصويب عوارض غيرقانوني در شوراهاي اسلامي شهر و روستا، 
قائم مقام وزير كشور از استانداران خواست در اين مورد اقدام كنند. 
 تعدد ش��كايات مردمي درباره وضع عوارض غيرقانوني از سوي شوراهاي 
اسلامي شهر و روستا در سراسر كشور و نيز ابطال مكرر اينگونه مصوبات 
در هيئت عمومي ديوان عدالت اداري، باعث ش��د ت��ا »معاونت حقوقي، 
پيش��گيري و پژوهش دي��وان عدال��ت اداري« پيگيري ه��اي لازم براي 
پيش��گيري از تصويب اينگونه عوارض را در دس��تور كار قرار دهد كه اين 
پيگيري ها، منجر به صدور بخشنامه قائم مقام وزارت كشور به استانداري ها 
به منظور پيشگيري از تصويب عوارض مخالف قانون در شوراهاي اسلامي 
شهر و روستا ش��د.  عوارض بابت حذف يا كسري يا عدم تأمين پاركينگ، 
عوارض ناشي از تغيير كاربري،  عوارض دكل هاي مخابراتي، عوارض اماكن 
عمومي )هتل ها، مسافرخانه ها و تالارها( و اماكن تفريحي و ورزشي، عوارض 
واگذاري انشعابات برق، گاز، آب و تلفن، عوارض حق النظاره مهندسان ناظر، 
عوارض قراردادهاي پيمانكاري، عوارض نقل و انتقال املاك، مس��تغلات 
و س��رقفلي،  عوارض حق الارض بابت نصب تأسيس��ات و عبور شبكه هاي 
عمومي آب، برق، گاز، تلف��ن و خدمات، عوارض به��اي خدمات بانك ها، 
مؤسسات مالي و اعتباري و صندوق هاي قرض الحسنه و افتتاح خودپرداز 
بانك ها از جمله عناوين مطرح شده است كه به دنبال شكايات مردمي پس 
از طرح در جلسات متعدد هيئت عمومي ديوان عدالت اداري، ابطال شده 
است.  گفتني است، تصويب مكرر عوارض مخالف قانون از سوي شوراهاي 
اسلامي شهر و روستا، شكايات متعدد مردمي را به ديوان عدالت اداري در 
پي دارد كه هيئت عمومي اين ديوان نيز مطابق قانون به دفعات به بررسي 
اينگونه شكايات و ابطال عوارض مصوب شوراهاي اسلامي شهر و روستا كه 
خلاف قانون هستند، مي پردازد كه تكرار اين روند علاوه بر نارضايتي مردم، 
به اتلاف وقت هيئت عمومي ديوان عدالت اداري به عنوان پارلمان قضايي 

كشور منجر مي شود. 

معاون وزير آموزش و پرورش خبر داد

 رشادت شهيد حججي و سردار سليماني 
در كتب درسي دانش آموزان

زندگينامله  گفلت:  آموزش و پلرورش  وزيلر  معلاون 
شهيد محسلن حججلي از سلال آينلده بله محتلواي كتلب 
و رشلادت هاي سلردار  اضافله  دوازدهلم  پايله  درسلي 
سلليماني هلم در كتلاب تاريلخ معاصلر گنجانلده مي شلود. 
حجت الاسلام محي الدين بهرام محمديان در خصوص معرفي اسطوره هاي 
دين��ي- فرهنگي در كتب درس��ي گفت: براس��اس برنامه كل��ي وزارت 
آموزش و پرورش، تقويت هويت اس��لامي - ايران��ي و انقلابي در محتواي 
كتب درس��ي اعمال مي شود تا هويت افراد ش��اخص كشورمان معرفي و 
الگو سازي شود.  وي افزود: بهره مندي از چهره ها و شخصيت هاي قهرمان 
و شاخص ايراني در كتب درس��ي به نوعي نوآوري در محتوا و الگو سازي 
ايراني محسوب مي شود، اما تغيير در محتواي كتاب ها هر پنج سال يكبار 
انجام مي شود و امكان تغيير هرساله قهرمان هاي ايراني در كتاب ها وجود 
ندارد.  رئيس س��ازمان پژوهش و برنامه ريزي آموزشي خاطر نشان كرد: 
زندگينامه شهيد محسن حججي به علت قرابت سني با دانش آموزان، به 
كتب درسي پايه دوازدهم از سال آينده اضافه مي شود و امكان اضافه شدن 
ديگر قهرمان ها به كتب درسي براس��اس گروه سني دانش آموزان وجود 
دارد.  وي عنوان كرد: امكان جا به جايي شخصيت هاي اسطوره ايراني در 
بازنگري كتب درسي وجود داشته و در نظر داريم مباحث مربوط به داعش 

و سردار سليماني را به كتاب تاريخ معاصر اضافه كنيم. 

زهرا چيذري 

محمد صادق فغفوري
  گزارش  یک


